
 
 
 

 

 
 

Aan het college van Burgemeester en Schepenen van Kortenberg. 
 
 
Betreft: “Advies m.b.t. het Bijenactieplan en het subsidiereglement eikenprocessierups en          
Aziatische hoornaar” 
 
 
Geachte burgemeester, 
Geachte dames en heren Schepenen, 
 
 
Bijenactieplan  
 
Algemene opmerkingen 
 
De MAR is van oordeel dat dient onderstreept te worden dat het een goede zaak is dat de gemeente                   
met dit bijenactieplan een mooie poging onderneemt om ook de biodiversiteit (fauna, flora, ...) van               
de gemeente serieus op te krikken.  
 
Het is wel belangrijk om de verschillende stakeholders zo vroeg mogelijk bij dit Bijenactieplan te               
betrekken. Deze kunnen immers een proactieve inbreng geven in het participatietraject. 
 
 
Punctuele opmerkingen 
 

De voornaamste opmerkingen worden hieronder opgesomd. 

- hoe gaan we 0-meting doen? De milieuambtenaar: bij opmaak van nieuwe bermbeheerplan            

moet studiebureau ook oog hebben voor bijen tijdens hun inventarisatie. Heeft de            

bijenwerkgroep die info al? Neen. Vooral focus op samenwerking, oa ook voor catalogus             

bijenvriendelijke planten. Bijenwerkgroep zal nu vaker samenkomen. 

- Er is in de tekst sprake van 3 instrumenten, maar er werden er maar 2 uitgewerkt. Tekst                 

wordt aangepast. 

- Er wordt gepleit om de locaties van de bijenkasten op de kaart te zetten. Wet op de privacy                  

belet dat. Beter op vrijwillige basis.  

  

  

  

Adviesnr : MAR 2021/1 

Datum : 02/02/2021   



- Aandacht voor mensen die allergisch zijn voor bijensteken? Dit mag niet zomaar (privacy) en              

bijen stellen zelden een probleem. Zijn eerder de wespen. 

- Bijenvriendelijke catalogus: het is belangrijk ifv duurzame vergroening van gemeente dat           

uitsluitend gebruik wordt gemaakt van inheemse (lokale) soorten en dat geldt zowel voor             

bomen, struiken als kruidachtigen. Hier moet de gemeente het warm water niet uitvinden,             

want daar bestaat al zeer veel informatie over (oa ANB, Inverde,…). Bijenvriendelijk kan dan               

een specifiek criterium zijn binnen een ruimere catalogus met plantensoorten. Dat is ook             

relevant voor actie 5 – voorwaarden in Omgevingsvergunning. Het gebruik van inheemse            

soorten zou verplicht moeten zijn voor groenbuffers van bedrijfsterreinen en dat is ruimer             

dan bijenvriendelijk. Idem voor actie 8 – Kerkhovenplan. 

- De week van de bij gaat heeft dit jaar plaats van 30 mei tot 06 juni. Zal de gemeente dan                    

aandacht schenken aan de verschillende actiepunten? Via de website 'weekvandebij.be' is           

info beschikbaar omtrent verschillende aangehaalde punten bij dit plan. 

- Charter 'Bijenvriendelijke gemeente'. De gemeentelijke bijengroep neemt de leiding in het           

hele proces, formuleert voorstellen aan het gemeentebestuur en zorgt mee voor de            

opvolging van het proces. Kan de MAR hierbij nog een rol spelen?  

- actie 1. 70% van de solitaire bijen leeft ondergronds. focus moet liggen op voedsel.              

Nestgelegenheid aanvullen/verruimen, vb. zandberm op zonnige plek. 

- Actie 1 Kan de bijenwerkgroep hier niet een belangrijkere rol spelen tov de technische              

dienst? Dit ligt moeilijk stelt de schepen. 

- actie 2. Bloemenzaad is aansporen tot één-jarigen en zou vooral meerjarigen moeten zijn.             

Hendrik Trappeniers zegt dat de bedoeling in eerste instantie sensibilisering is.  

- Is dat bloemenzaad gratis, ook voor organisaties (scholen)? Schepen: focus ligt op            

particulieren. Milieuambtenaar : voor scholen is sensibilisering belangrijker. Staat op deze           

zakjes het logo van Kortenberg? Milieuambtenaar: nee. Aandachtspunt als dit naar           

verenigingen gaat.  

- Actiepunt 2 Verdelen bloemenzaadzakjes : Kunnen deze ook worden verdeeld onder de            

bedrijven ? Proactief initiatief nemen, kan positieve evolutie ivm bijenvriendelijke planten           

een boost geven. De resultaten hiervan zijn snel zichtbaar en moedigen werknemers aan dit              

thuis ook aandacht te geven. Zijn bloemenzaadzakjes te koop bij het containerpark/Ecowerf?            

Scholen vallen onder de specifieke doelgroepen. Vloeit dit samen met actiepunt 4 ? 

- Actiepunt 5: 'Bij-zondere' voorwaarden in omgevingsvergunning: Welk kader, omschrijving         

of andere zal er worden gebruikt bij het vergunnen van (grotere)bouwprojecten (bijzondere            

voorwaarden)? Geldt dit ook voor particulieren? Is er een catalogus van bijvriendelijke            

planten beschikbaar voor inwoners ? 

- actie 6 bermbeheerplan. Natuurpunt Kortenberg wil hierbij helpen. De opdracht is echter            

gegund. Milieuambtenaar: het studiebureau zal zijn werk grondig doen en rapporten zullen            

ter advies worden voorgelegd aan verschillende raden. Plan opstellen is taak van het             

studiebureau. 

- actie 10. Niet enkel focus op honingbij, maar voldoende ruim nemen. Hendrik Trappeniers             

bevestigt dat dit vanaf het begin is meegenomen. 

- gebruik van glyfosaten (en andere insecticiden). Meer sensibilisering is hier nog nodig.            

Hendrik Trappeniers : probleem zit in particulier gebruik. Schepen: zit mogelijk vervat in             

actie 17.  



- Actie 10 – plukweide en klein fruit. Als locatie wordt het demoveld recyclagepark             

voorgesteld. Dat demoveld is klein en blijkbaar wil gemeente akkers langs de Noodbosweg             

herbestemmen naar sportterreinen. Misschien moet bij ontwerp hiervan mogelijkheid         

voorzien worden om dit te integreren. Inheemse fruitbomen en bessenstruiken kunnen           

perfect passen in groenbuffers (kan ook op de kerkhoven wat mij betreft) die plukweide is               

bovendien in de MAR al eerder ter sprake gekomen en dus niks nieuws onder de zon. 

- actiepunt 14 : workshop “bloemenbommen maken”: is dit wel verstandig? Zo'n bommen            

worden op de meest zinvolle plaatsen gegooid, de herkomst van de zaden is meestal slecht               

of niet gekend, de duurzaamheid van deze actie is heel laag, mogelijks verspreid je invasieve               

planten in natuurgebieden, beter kan je inzetten op het aanleggen van duurzame borders             

met meerjarigen op de terreinen van jeugdbewegingen en scholen en de jongeren daar             

verantwoordelijk voor geven. Zo krijg je een meer gedragen, duurzame situatie waar de kans              

op het verspreiden van de 'verkeerde planten' exoten kleiner is. 

- Actie 17 Informatieve artikelen en brochures rond bijenactieplan: goede zaak ! wel opletten             

dat dit niet alleen maar imkersbrochures zijn. Ook voor de artikels via de gemeentelijke              

communicatiekanalen is het belangrijk om op te letten dat de imkers dit niet te hard naar                

zich toe trekken en dat er ook wat in staat over natuur, wilde bijen, wilde planten en                 

natuurbeheer,... 

- Actiepunt 18 : Infoborden 'hier wordt gewerkt aan een bijenvriendelijke omgeving' : Zijn             

deze ook beschikbaar voor particulieren ? 

- actiepunt 19 :gezamelijke milieuadviesraad en landbouwraad rond bijenvriendelijke        

maatregelen is geen melding van de gemeentelijke bijengroep hierbij te betrekken. Is dit             

nog voorzien? 

- Actie 21: bijenvriendelijke bedrijventerreinen: goede zaak. Tip voor de gemeente :           

Natuurpunt Studie heeft al met verschillende bedrijven samengewerkt om zo'n beheerplan           

uit te schrijven.  En Natuur- en Landschapszorg doet het (natuur)beheer bij enkele bedrijven. 

 

subsidiereglement ter bestrijding van de eikenprocessierups en de Aziatische hoornaar 

Er worden vragen en opmerkingen geformuleerd over: 

- over de ordegrootte van het bedrag van de subsidies;  

- de rol en kost van de brandweer;  

- de communicatie naar de burger;  

- de firma’s die verdelgen;  

- andere mogelijke oplossingen om processierupsen te verdelgen zoals natuurlijke predatoren          

(mezen);  

- het toepassingsgebied van dit besluit: in privé tuinen of niet ;  

- opletten dat met dit reglement Europese hoornaar niet wordt verdelgd;  

- standaard waarschuwingsborden voorzien, enz. 

De MAR geeft een positief advies voor dit reglement.  

Inhoudelijk is men het eens met de beleidslijn achter dit reglement. 


